



**INFORMATION · INFORMATISCHE AUFZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Brussels, July 1981

GENERALIZED PREFERENCES (1)

The Commission of the European Communities has now finalized its proposals to the Council for the 1982 scheme of generalized preferences, putting forward detailed arrangements for the year under the new, improved framework for 1981-85 adopted by the Community in December last year.

The Community has been applying the generalized system of preferences (GSP) since 1971. The list of countries eligible to benefit now includes 123 states (the entire membership of the "Group of 77" plus China) and 24 dependent countries or territories. These countries are entitled, within certain ceilings or quota limits, to duty-free access to the Community for all their industrial exports and reduced rates of duty for exports of about 315 agricultural products.

Industrial products

The Commission is proposing that the value of the ceilings and quotas, expressed in ECU, be increased by 10% across the board, except in the more obvious Community problem areas such as the steel and footwear industries and certain chemical and electronics products.

The Commission is also proposing additions to the list of products for which China and Romania have GSP access, to include certain chemicals, hides and skins, wood products, certain electrical goods and toys.

For textiles the Commission proposes that the present arrangements continue pending renegotiation of the Multifibre Arrangement (MFA), which is due for renewal at the end of the year. In the case of jute products, which do not come under the MFA, it proposes extending GSP access to China.

Agricultural products

Among the Commission's proposals are :

- (a) Improvements in preferential margins on 45 products already included in the GSP, six of which (certain spices, dried bananas, coconut flour, stearin and cleostearin, meat extracts, meat juices and fish extracts, and certain edible products of animal origin) would thus become duty-free. Among products of particular trade importance included in

./.

(1) COM(81) 422

these proposals are spices such as pepper and cinammon, castor oil, unrefined palm oil intended for technical or industrial use, certain sauces, and cigars and cigarillos.

- (b) The inclusion of nine new products, among them unrooted cuttings, slips, trees and shrubs, pineapple juice and spirituous beverages of the "Pisco" and "sangani" types.
- (c) For the least-developed countries only, the inclusion of five new products on the duty-free list (certain vegetables, lentils, provisionally preserved fruit, cocoa beans, cocoa shells and husks, etc.). Also for the least-developed countries, the Commission is proposing to abolish the preferential limits on duty-free access for certain types of tobacco and for preserved pineapples.
- (d) The extension to China of the GSP offer open to other beneficiaries.



**INFORMATION · INFORMATORISCHE AUFEZEICHNUNG · INFORMATION MEMO · NOTE D'INFORMATION
ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΑΚΟ ΣΗΜΕΙΩΜΑ · NOTA D'INFORMAZIONE · TER DOCUMENTATIE**

Bruxelles, juillet 1981

PREFERENCES GENERALISEES (1)

La Commission des Communautés européennes vient de mettre au point ses propositions au Conseil des Ministres en ce qui concerne le schéma des préférences généralisées (SPG) pour l'année civile 1982. Il s'agit des modalités précises pour l'année prochaine dans le cadre du nouveau SPG amélioré pour la période 1981-1985 que la Communauté a adoptée en décembre 1980.

La Communauté applique le SPG depuis 1971. Actuellement 123 pays, regroupant tous les pays du "Groupe 77" et la Chine, ainsi que 24 pays ou territoires dépendants sont inclus dans la liste des pays bénéficiaires des avantages du SPG, c'est-à-dire, dans la limite de certains plafonds ou contingents, franchise des droits de douane pour tous les produits industriels et réduction de ces droits pour environ 315 produits agricoles.

Produits industriels

La Commission propose en règle générale que les montants des plafonds et contingents, exprimés en ECU, soient augmentés de 10 %. Des exceptions s'imposent pour certains secteurs industriels connaissant des difficultés évidentes dans la Communauté, tels que les produits sidérurgiques, les chaussures, certains produits chimiques et électroniques.

La Commission propose également un élargissement de la liste des produits industriels pour lesquels la Chine et la Roumanie peuvent bénéficier du SPG. Ont été ajoutés entre autres certains produits chimiques, cuirs et peaux, produits en bois, certains produits électriques, jouets etc.

En ce qui concerne les produits textiles, la Commission propose de maintenir le statu quo en attendant la renégociation de l'accord multifibres (AMF), prévue pour la fin de 1981. Pour les produits de jute, qui ne relèvent pas de l'AMF, elle propose que le bénéfice du SPG soit étendu à la Chine.

Produits agricoles

Les propositions de la Commission comprennent :

- une augmentation des marges préférentielles accordées à 45 produits déjà bénéficiaires, dont 6 (certains épices, bananes séchées, farine de noix de coco, stéarine et oléostéarine, extraits et jus de viande et extraits de poissons ainsi que certains produits comestibles d'origine animale) seraient désormais admis en franchise. Parmi les produits présentant une

(1) COM (81) 422

importance commerciale particulière, ces propositions visent par exemple certaines épices telles que le poivre et la cannelle, l'huile de ricin, l'huile de palme non raffinée destinée à l'usage technique ou industriel, certaines sauces, les cigares et les cigarillos;

- L'inclusion de 9 nouveaux produits, dont les boutures non racinées, les greffons, les arbres et arbustes etc., le jus d'ananas et les boissons spiritueuses du genre Pisco et Sangani;
- pour les pays les moins avancés uniquement, l'inclusion de 5 nouveaux produits admis en franchise (certaines légumes et plantes potagères, lentilles, fruits conservés provisoirement, cacao en fèves et coques, pelures etc. de cacao). Pour ces pays la Commission propose également la suppression des limites dans lesquelles la franchise est accordée pour certains tabacs et pour les conserves d'ananas;
- L'extension à la Chine des offres SPG auxquelles les autres bénéficiaires ont accès.
